

168 Vorschau / Preview

/ 35

Oktober October 2011



Photo Wolfgang Orce

yes architecture: HAUS K Austria

Add-On

Refurbishment ist die Agenda der Bauzukunft. So verkündet es Christoph Achammer von ATP (siehe unser beiliegendes Sonderheft). Die unsägliche Nachhaltigkeit ist sowieso längst Standard, die Ressourcen (auch jene des bebaubaren Raumes) sind bekanntermaßen knapp. Also bauen wir um und zu. Umbau ist eigentlich fast alles und ein Thema eigener Dimension, daher widmen wir uns vorerst einmal dem Zubau, also dem buchstäblichen Hinzufügen eines neuen Baukörpers oder -Elements auf oder zu einem bestehenden Haus. Ungeahnte kreative Weiten tun sich da auf: Raumgewinn, neue Funktionen und eine bessere Energiebilanz werden oft schon durch diese vergleichsweise kleinen Ergänzungen erreicht. Solche Bausteine zu einem bewussteren und intelligenteren Umgang mit dem Bestand liefern Projekte von EM2N, HALLE1, yes architecture, t-hoch-n und synn architekten.

Refurbishment is the agenda of the future in building. So says Christoph Achammer from ATP (see our attached special issue). Sustainability, a practically unmentionable term, is anyhow already standard, while we know that resources (also of land to be developed) are limited. Therefore we convert and extend. Conversion is, in fact, almost everything and is a theme with its own dimensions; we therefore devote ourselves to the extension, literally the addition of a new volume to or on top of an existing building. Here unsuspected worlds of creativity open up: additional space, new functions and a better energy balance are often achieved just by these comparatively small additions. These building blocks on the way towards a more aware and intelligent use of existing building fabric are provided by projects from EM2N, HALLE1, yes architecture, t-hoch-n and synn architects.